
Jiøí Vicherek

28. prosince 2009 si nìkolik z nás alespoò v duchu pøi�uklo sklenièkou dobrého vína s Jiøím Vicherkem
(toho dne, kdy se vesmìs zdr�ujeme v rodinném kruhu a nepoøádají se oslavy k významným jubileím, se Jiøí
do�il krásné osmdesátky). Pøi této pøíle�itosti je dobré pøipomenout si peripetie, které poznamenaly jeho
�ivotní pou� a tím i vìdeckou dráhu.

Jako �ák docenta Jana Šmardy byl u� bìhem studia na fakultì ovlivnìn jedním z botanických oborù,
jimi� se doc. Šmarda zabýval, a to fytocenologií, která byla v�dy jeho hlavním zájmem a v ní� vyu�íval i
svých bohatých floristických znalostí i poznatkù z ekologie druhù. I kdy� u� nezastihl profesora Podpìru
v aktivní fázi jeho �ivota, byl mu jako zakladatel ústavu – aè nebyla jeho hlavní vìdeckou oblastí fytoceno-
logie – urèitým vzorem. Po nuceném odchodu docenta Šmardy z fakulty jej sice nemohl nahradit ve funkci
vedoucího katedry, proto�e ta byla zaèlenìna do spojené katedry biologie rostlin, v ní� hrála vùdèí úlohu
rostlinná fyziologie, lépe øeèeno její pøedstavitelé, kteøí svým politickým zamìøením vyhovovali tehdejší
dobì. Rozvíjel však na vyšší úrovni obor svého hlavního zájmu – fytocenologii, v jejím� rámci se stal jed-
ním z nejuznávanìjších odborníkù u nás. Další jeho osudy jsou výsti�nì popsány v èláncích k jubilantovým
šedesátinám (Preslia 61: 371–374, 1989) a sedmdesátinám (Preslia 72: 91–93, 2000); v tom druhém se Jiøí
doèkal i ocenìní svého pùsobení po návratu na fakultu, kdy jeho hlavním cílem bylo obnovení katedry po
její znaèné devastaci v tzv. normalizaèním období.

Z dlouholetých kontaktù s profesorem Vicherkem bychom rádi vyzvedli dva rysy jeho povahy a aktivit.
Kdy� se po roce 1989 vrátil zpìt na Pøírodovìdeckou fakultu v Brnì, nìkolikrát veøejnì prohlásil, �e nemá
sám ji� �ádné velké osobní ambice, ale �e chce dát katedru botaniky do poøádku a rozjet ji. Myslíme, �e málo-
komu se to tak podaøilo jako jemu. Svùj dobrý odhad lidí a jejich schopností dovedl vyu�ít: nalezení vhod-
ných osob s odbornými pøedpoklady a zároveò s chutí do týmové práce se dá skuteènì pova�ovat za jeden
z nejvìtších úspìchù pana profesora. A i ty publikace pøišly. Ty, na kterých se pøímo podílel, i ty, které vytvo-
øili mladí následovníci. A skuteènost, �e se brnìnská katedra botaniky stala jedním z vùdèích fytocenologic-
kých pracoviš� v Evropì, svìdèí o tom, �e lidé byli zvoleni opravdu dobøe. V tom projevil prof. Vicherek
znaènou prozíravost a talent. Skuteènost, �e po návratu na univerzitu jeho nejvìtší ambicí bylo, aby se praco-
vištì rozjelo, se samozøejmì neprojevila v jeho publikacích. Ale s výsledkem mù�e být spokojen.

Dalším výrazným rysem Vicherkovy povahy je to, �e nazývá vìci pravým jménem. Bez všelijakého
politického taktizování. Zlodìjnu nazývá zlodìjnou, špatné a neslušné chování špatným a neslušným cho-
váním. A nehledí na to, �e si z tìchto lidí tøeba udìlá nepøátele. Myslíme si, �e by ani o pøátelství s neslušný-
mi lidmi nestál. Proto byl a je i urèitou morální autoritou a jeho slova pak jsou brána vá�nì. S tím pak
souvisí i to, �e tam, kde je pøesvìdèen o dobré vìci, nebojí se ji podpoøit.

Chtìli bychom zde panu profesorovi podìkovat, jak svým jménem, tak urèitì i jménem vìtšiny èlenù Bota-
nické spoleènosti. A zároveò mu popøát, a� mu zdraví slou�í co nejlépe a u�ívá si zaslou�eného dùchodu.
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